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على ميزانية الجماعات الرقابة 

 المحلية 



 الإهداء 
أعز ما يملك الإنسان في هذه الدنيا إلى ثمرة نجاحي إلى من أوصى بهما أهدي هذا العمل إلى 

 الله سبحانه وتعالى :

 " وبالوالدين إحسانا " 

إلى  الشمعة التي تحترق من أجل أن تضئ أيامي إلى من ذاقت مرارة الحياة وحلوها، إلى قرة 

 عيني وسبب نجاحي وتوفيقي في دراستي إلى 

 "إمي ."

 ها  أطل الله في عمر

إلى الذي أحسن تربيتي وتعليمي وكان مصدر عوني ونور قلبي وجلاء حزني ورمز عطائي 

 ووجهني نحو الصلاح والفلاح إلى 

 "أبي "

   أطل الله في عمره 

 إلى  أخواتي وجميع أفراد عائلتي 

 و جميع الأساتذة الأجلاء الذين أضاءوا طريقي بالعلم  "بوزيد خالد إلى أستاذي "

وإلى كل أصدقاء الدراسة و العمل  ومن كانوا برفقتي أثناء إنجاز هذا البحث إلي كل هؤلاء  

 وغيرهم ممن تجاوزهم قلمي ولن يتجاوزهم قلبي أهدي ثمرة جهدي المتواضع 

 

 

 



 شكر وتقدير 

الحمد لله على توفيقه وإحسانه، والحمد لله على فضله  وإنعامه، والحمد لله على جوده  -

 وإكرامه، الحمد لله حمدا يوافي نعمه ويكافئ مزيده

أشكر الله عز وجل الذي أمدني بعونه ووهبني  من فضله ومكنني من إنجاز هذا العمل ولا 

يسعني إلا أن أتقدم بشكري الجزيل إلى كل من ساهم في تكويني وأخص بالذكر أستاذي الفاضل 

 "  بوزيد  خالد  "

 لمذكرة ولم يبخل علي بنصائحه الموجهة لخدمتي الذي تكرم بإشرافه على هذه ا

 فكان لي نعم الموجه والمرشد

كما لا يفوتني ان أشكر أعضاء لجنة المناقشة المحترمين الذين تشرفت لمعرفتهم وتقييمهم 

 لمجهوداتي

 كما أشكر كل من قدم لي يد العون والمساعدة ماديا أو معنويا من قريب أو بعيد 

 بعظيم الامتنان وجزيل الشكر المشفع بأصدق الدعوات . إلى كل هؤلاء أتوجه 
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Abstract of The master thesis 
From here, we derive a summary of this topic that meets the most important control forms 

applied to local groups. The study concluded that the budget of local groups is an effective tool 

for managing the interests of local groups, and the process of preparing and implementing them 

takes place within the framework specified by the law, as this process was carried out under the 

eyes of various control bodies to ensure their legitimacy and credibility In order to cover the 

multiple functions that it assumes in various fields, it needs self-resources to ensure its success 

by contributing to the development of the economy. The more these resources are increased and 

the more they are used in the budget, the more effective the local communities will be and enable 

them to meet the growing needs of the population, which leads to the exercise of their 

competencies in the proper optimum. 

 Studying the budget of the local groups allowed the researcher to see and analyze the various 

types and forms of control systems on which these groups are based, but the question that 

remains is: Is this control actually embodied on the ground? Thus, it achieved its established 

objectives, and what is the explanation of some municipalities that suffer from some deficit and 

weakness in their budget, while others were able to achieve comprehensive development and 

satisfy the full requirements and needs of individuals in general, which led to a surplus in 

expenditures? 

 key words: -1   Internal oversight 2- External oversight 3- Oversight of elected people’s 

councils 4- Budget for local groups 


